

Уголовно-процессуальные последствия истечения срока давности уголовного преследования

**Лазарева Валентина Александровна,
профессор кафедры уголовного процесса и криминалистики
Самарского национального исследовательского университета
имени академика С.П. Королева,
доктор юридических наук, профессор
v.a.lazareva@mail.ru**

Рассматриваются проблемы уголовного судопроизводства, обусловленные истечением установленного ст. 78 УК РФ срока давности привлечения к уголовной ответственности за совершение преступления, в связи с чем анализируется взаимодействие понятий привлечение к уголовной ответственности и уголовное преследование, а также освобождение от уголовной ответственности и прекращение уголовного преследования; исследуется противоречивая правоприменительная судебная практика, позиции Пленума Верховного Суда РФ, Конституционного Суда РФ и Европейского Суда по правам человека; формируется вывод о концептуальной причине проблем и ошибок практики; обосновывается необходимость устранения противоречий между ст. 78 УК РФ, ч. 2 ст. 27 и ч. 8 ст. 302 УПК РФ.

Ключевые слова: уголовная ответственность, уголовное преследование, давность, прекращение уголовного дела, отказ в возбуждении уголовного дела.

Criminal Procedure Consequences of Expiration of the Period of Limitation of Criminal Prosecution

**Valentina A. Lazareva
Associate Professor of the Department of Criminal Procedure and Criminalistics
of the Samara National Research University
LL.D., Professor**

The author reviews problems of criminal proceedings caused by the expiration of the period of limitation of bringing to criminal liability for a crime established by Art. 78 of the Criminal Code of the Russian Federation, and from this perspective, the author analyzes the interrelation between the concepts of bringing to criminal liability and criminal prosecution as well as release from criminal liability and termination of criminal prosecution; studies the contradictory law enforcement judicial practice, positions of the Plenum of the Supreme Court of the Russian Federation, the Constitutional Court of the Russian Federation and the European Court of Human Rights; comes to a conclusion on the conceptual reason for practical problems and mistakes; justifies the need to eliminate the discrepancies between Art. 78 of the Criminal Code of the Russian Federation, Part 2, Art. 27 and Part 8, Art. 302 of the Criminal Procedure Code of the Russian Federation.

Keywords: criminal liability, criminal prosecution, period of limitation, criminal case termination, refusal to initiate a criminal case.